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17. 12. 2023 – Už aby to bylo! 
 
1. čtení: Mt 11, 2-6 
 
Píseň: NEZ783 – Přijď království tvé 
   
Základ kázání: Iz 35  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

už aby to bylo! Už aby jásaly i pouště a suchopáry. Už aby i ta 
nejvyprahlejší místa byla plná vody, a tak života. Už aby každé místo 
poznalo slávu Hospodinovu a nádheru Boží. Protože je vždy dobrem – 
pro každého. 

Už aby se otevřely oči slepých! Těch, kteří si nevidí ani na špičku 
vlastního nosu. Natožpak do vlastní pusy. A vyprávějí takové nesmysly, 
lži, očividné nepravdy a hnusné věci, až nevíme, „kde nám hlava stojí.“ 

Už aby se otevřely oči všech těch, kteří opticky nevidí! Už aby je 
někdo uzdravil. Aby mohli i oni vidět krásu Božího stvoření. A tak Boží 
dobrotu. 

Už aby se otevřely uši hluchých! Těch, kteří neslyší, ani když na ně 
někdo řve. Ani když někdo šeptá. Ani když s nimi někdo mluví úplně 
obyčejně. Protože jsou tak plní vlastních pocitů, názorů a myšlenek, až 
jsou jejich otroky. A tak je nikdo a nic jiného nezajímá. 

Už aby se ale otevřely uši tak těch, kteří neslyší akusticky! Kteří 
nikdy neslyšeli hlas maminky, táty, kamarádů – ani vlastní. Kteří 
neslyšeli hudbu. 

Už aby i kulhaví mohli bez problémů poskakovat! Ať už si kulhání 
přivodili sami. Ať už „jen“ zakopli, klopýtli, a teď si to nesou po zbytek 
života. Ať už se s nemohoucím tělem rovnou narodili. Ať už jim tělo 
poškodil někdo jiný – nechtěně i naschvál. 

Už aby dobytek mohl bezpečně odpočívat na loukách vlků a 
šakalů. Společně, v harmonii – dokonce i s lidmi. Protože už nikdo 
nebude žít na úkor jiného života – ani lidského, ani zvířecího. Jak o tom 
vypráví už první kapitola Bible… 

Už aby se po Boží cestě ubírali také ti všichni, kteří se mají za 
„Boží.“ Za „svaté“ a „následováníhodné“ a „docela slušné.“ Aby si alespoň 
tam všimli skutečného Božího lidu: Ztrápeného, pronásledovaného, 
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bitého, nesoucího kříž bližních i hříšníků – a proto čistého. Věrného. 
Protože sloužícího. A proto neopouštějícího Boží cestu. 

Aby i pošetilci opustili své cesty. I všechny cesty ostatní. A chodili 
už jen po cestách Božích – tak mnohých a širokých! 

Už aby byl někdo rozhodný! Už abychom se přestali tvářit, že není 
žádná pravda. Že všechno je relativní. Že není dobro a zlo. Nebo hůř: Že 
zlo je dobro a dobro je zlo. Už aby někdo rozhodně řekl: „Bůh, který 
odplácí, vás přichází spasit!“ Už aby tomu lidé rozhodně věřili! Zejména 
uprostřed ochablých rukou a nohou. Uprostřed bázlivých a nejistých 
srdcí. Uprostřed klesání pod tíhou života, světa, zla: „Odplácející Bůh 
přichází, aby spasil!“ 

Už aby to všechno bylo! 
Ale ono už se to všechno stalo! 
To všechno už se přece uskutečnilo! Právě tím a dalším odpověděl 

Ježíš na otázku Jana Křtitele: „Jsi ty ten, na kterého čekáme? Nebo máme 
čekat jiného?“ A Ježíš poslal odpověď: „Zvěstujte Janovi, co sami vidíte a 
slyšíte. Slepí vidí. Chromí chodí. Malomocní jsou očišťováni. Hluší slyší. 
Dokonce i mrtví přestávají být mrtvými. A hlavně: Chudým je 
zvěstováno evangelium – Boží dobrá zpráva!“ 

Proto se to vše i další dělo kolem Ježíše. Proto to vše Ježíš dělal. 
Aby ukázal, že je naplněním Božího slova skrze proroky. Aby ukázal, že 
je přicházejícím Bohem. Že je Božím Synem, kdepak jen nějakým 
„mesiášem“ nebo „spasitelem“ nebo „Kristem.“ Proto vytrvale přinášel 
dobro ostatním. Proto činil nezištné dobro ostatním. Dokonce dobro, 
které je pro nás všechny nemožné dodnes: 

Vracel zrak slepým – slepým doslovně i přeneseně. Vracel sluch 
hluchým – opět hluchým doslovně i přeneseně. Přinášel životadárnou 
vodu věčného života do doslova i přeneseně vyprahlé pouštní israelské 
země – i Římské říše. Protože celému světu. Přišel, aby spasil. 

A tak spasil – tedy zachránil. Ze smrti, zmaru, únavy, nezájmu, 
zmatku v rozlišování dobra a zla. Zachránil z nejistoty, co má smysl a co 
ne. Zachránil ze zla a vin, které shromažďujeme už tisíce let. Zaplatil za 

nás. Bůh sám zaplatil za slepotu, hluchotu, zchromlost, ochablost, 
nerozhodnost a zaslouženou smrt každého člověka. Čímž vrcholí i 
Izaiášův dnešní text. A proto se člověk může vrátit k Bohu – jak o tom 
mluví také Malachiáš. Protože Bůh za nás zaplatil naše dluhy vůči němu. 

Tak Bůh opět dokázal, že své sliby vždy plní. Že jeho slovo platí. A 
tak splní i tu část, která nás ještě čeká. Dokud nepřijde i Kristus znovu. 
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S plností Božího království. Protože ještě nepřišel právě Bohem určený 
čas. 

A stejně se i na Ježíše mnozí zlobili. Měli pocit, že je uráží. Že jeho 
pomoc těm nejubožejším je sprostá a nevhodná – proč raději nepomáhá 
„nám?“ Proč nepomáhá mně?! Proč nějakému slepému nebo hluchému? 
Proč malomocným? Proč chudým a prostitutkám?! Proč hříšníkům??!! 
Bůh má přece pomáhat hlavně spravedlivým a čistým! 

A tak se mnozí nad Ježíšem uráželi. A urážejí dodnes. Pro jeho 
lásku a milosrdenství. Pro jeho službu bližním. Pro jeho obětavost. Pro 
jeho upřednostňování těch nejubožejších – i před těmi, kteří se mají za 
chudáky, ale vlastně jim nic není. Pro jeho božskost. Prostě že nebyl a 
není takový, jak by si zrovna Franta nebo Janička přáli. 

Tím silněji to vše, že ono české „neurážení se“ je v řečtině 
skandalidzó. Tedy slovo, které užíváme dodnes: Skandál. Ježíš tedy 
říkal: Blaze tomu, komu nejsem skandálem! Blaze tomu, komu není 

skandálem Boží milost a záchrana prostitutek, celníků, kolaborantů a 
dalších hříšníků. Blaze tomu, kdo evangelium Boží záchrany vůbec 

někomu zvěstuje. Tím spíš, když právě chudým. Tedy neperspektivním, 
nechtěným, trpícím. Blaze tomu, pro koho není Boží vůle skandální – 
protože pomáhá těm nejubožejším. Místo aby pomáhal třeba zrovna 
nám. 

A tak se i dnes někteří zlobí i na advent. I na Vánoce. I mezi 
křesťany. V podstatě všichni takoví ale z mylného pochopení nebo už 
neznalosti Boha v Kristu. A tak v naštvání na skandálnost „komerce“ 
Vánoc. Jako kdyby Boží vtělení v betlémském nemluvňátku sice 
dokázalo přemoci hřích, smrt, strach, vinu, zlo, pýchu, sebestřednost a 
další – ale kapitalismus, komerci a ekonomické zneužívání ne! 

Další se pak zlobí pochopitelně – pro své osobní problémy. Pro 
utrpení, které prožívali nebo prožívají během těchto svátků. Ale i těm 
platí Boží vánoční evangelium: Copak Ježíš, Marie nebo Josef netrpěli? 
Copak o dokonce prvních Vánocích netrpěli povraždění betlémští 
chlapci a jejich rodiny? Nebo předlouho putující pohanští mágové? I pro 
lidi v takové situaci třeba i o Vánocích jsou totiž Vánoce od počátku 
připraveny! Pokud slyšíme Boží příběh a zvěst – místo abychom se 
hádali s vlastní nebo populární romantickou, komerční nebo jinou 
lidskou představou Vánoc. 

A ještě jiní se urážejí nad Bohem v Kristu už v betlémských jeslích 
pro svou vlastní lenost a nechuť činit dobro pro kohokoli jiného. Protože 



4 

právě o tom Vánoce jsou: Dávat ostatním dobré dary zadarmo – protože 
právě to udělal Bůh také v narození Ježíše Krista. A tak i o Vánocích jde o 
dávání nezištného dobra. A tak o sebeoběť. A tak o oběť Bohu. A tak činit 
milosrdenství ostatním. Bez plánování vlastního prospěchu. 

Hlavně proto děti tak rády dostávají dárky. Stejně jako dospělí. 
Protože jsou zadarmo dobrem od někoho jiného. A proto dospělí tak rádi 
dárky dávají – pokud milují někoho jiného než jen sami sebe. A proto i 
děti tak rády dávají i o Vánocích dárky – pokud nejsou drženy 
v romantických i paskvilních lidských iluzích a nepravdách. 

Ale Bůh naprosto a bez výjimky všem připomíná  to vše a další už 

od dob Izaiášových: Dodejte síly ochablým rukám. Zpevněte klesající 
kolena. Protože já, Bůh, přicházím. Nejenom o Vánocích nebo adventu. 
Ale vždy k ubohým, ztrápeným, trpícím. K těm, kteří nesou kříže bližních. 
K těm, kteří rozdávají nezištné dobro. Co už je přece božštější? Kdo by 
nechtěl zadarmo dostávat dobré? 

A Bůh s sebou vždy přináší své věčné království. Svůj věčný život. 
Svou věčnou radost. Svůj věčný pokoj. I když to může být skandální. I 
když to může lidi pohoršovat. I když to tak možná nevypadá, protože 
lidské oči vidí jen chudičké nemanželské dítě v jesličkách pod širým 
nebem. A záplavu zbytečných krámů a reklam a manipulací a žrádla, 
jimiž přece „zachráníme Vánoce!“ 

Ale také proto právě ono betlémské dítě přináší svatou cestu. 
Cestu, po níž nezbloudí ani pošetilci ani nejhloupější hlupáci (tak BKR!). 
Už jako novorozeně Ježíš přinesl cestu věčného života i do 
nejvyprahlejších situací a míst. Protože přinesl Boží vykoupení. Protože 
Boží zaplacení za to vše, co lidé pokazili a kazí. Abychom se mohli vrátit. 
Abychom se mohli vrátit k Bohu. A tak do věčné a nenarušitelné a 
dokonalé dobroty Boží. 

Kterou právě Ježíš právě na Vánoce dobrovolně opustil. Aby nás 
všechny přivedl do Božího království právě svým odchodem z něj. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ452 – Zavítej k nám, Stvořiteli 
 

 


